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ObECní úŘAD LUDGEŘOVICE
800 101 087 – bezplatně

Starosta obce:   starosta@ludgerovice.cz 553 876 010 

Místostarostka obce: mistostarostka@ludgerovice.cz  

Tajemník:   tajemnik@ludgerovice.cz 553 876 022
Sekretariát starosty a tajemníka: sekretariat@ludgerovice.cz 553 876 011

Stavební úřad  – vedoucí: stavebni@ludgerovice.cz 553 876 015
 – referenti:  553 876 016

Matrika:   matrika@ludgerovice.cz 553 876 012
Ohlašovna:   ohlasovna@ludgerovice.cz 553 876 013

Finanční úsek – vedoucí: vfu@ludgerovice.cz 553 876 019
Pokladna:   pokladna@ludgerovice.cz 553 876 020
Hřbitovnictví:  financni@ludgerovice.cz 553 876 021

Životní prostředí – vedoucí: olsak@ludgerovice.cz 553 876 024  
  – referent: matouskova@ludgerovice.cz 553 876 014

Knihovna:   knihovna@ludgerovice.cz 553 876 017

Půjčovní doba:
Pondělí: 8:00 – 12:00 12:30 – 18:00
Úterý: 8:00 – 12:00 12:30 – 15:00
Středa: 8:00 – 12:00 12:30 – 17:00

Technické služby Ludgeřovice
  – jednatel: balgar@tsludgerovice.cz 597 582 770
    602 750 081
  – ekonom: mikulasova@tsludgerovice.cz 597 582 771
    608 267 551

www.ludgerovice.cz
urad@ludgerovice.cz 
tel.: 595 052 578
fax: 595 052 278

úřední hodiny:
Pondělí a středa: 8:00 – 12:00 12:30 – 17:00
Pokladna:
Pondělí a středa: 8:00 – 12:00 13:00 – 17:00
Čtvrtek: 8:00 – 12:00
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Vážení spoluobčané,

září je zejména pro naše děti školou povinné většinou trošku smutným měsícem, 
protože po dvou měsících prázdnin jsou opět nuceny zvyknout si na „školní jízdní 
řád“. Pro nás na obci je to ale měsíc, kdy se můžeme pochlubit, co jsme zase zvládli ve 
školách i školkách během prázdnin zvelebit. Mimo již dlouho zmiňované rekonstrukce 
tzv. Dolní školy a jejího slavnostního znovuotevření k 1. 9. 2016 jsme se snažili vyřešit 
problém s problematickým dojezdem a parkováním u hlavní budovy školy, kde bývala 
po celý školní rok zejména ráno před osmou hodinou velmi nepřehledná až nebezpečná 
dopravní situace. Ulice Markvartovická je velmi frekventovaná, obecní parkoviště po-
měrně úzké a rodiče mají velké problémy jak se zaparkováním auta, tak s jeho otočením 
na cestu zpět. Jistě jste si všimli, že celé prázdniny se intenzivně pracovalo v pro-
storu před školou a výsledkem je nově vybudované obratiště. naší představou je, že 
rodiče, kteří své děti přivezou před školu, přijedou na toto obratiště, děti vystoupí 
a rodiče se jako na kruhovém objezdu s autem pohodlně otočí a bez nebezpečných 
manévrů odjedou. V době od 6:30 do 8:00 hod. proto bude zvednutá i vstupní závora 
do areálu školy. Věřím, že toto řešení výrazně zlepší problematickou situaci a provoz 
bude také mnohem plynulejší.

Dalším krokem ke zlepšení dostupnosti našich škol, tentokrát pro zájemce o do-
cházku do „Dolní školy“ z Petřkovic nebo Koblova, je nově zajištěné zastavování au-
tobusu č. 52 (školní spoj s odjezdem 7:33 hod. z Koblova směr Petřkovice náměstí) na 
zastávce „Motel Taxi“, kde autobus dnes stejně projíždí a otáčí se zde zpět na Ostravu. 
Děti, které do školy budou případně docházet, tak mají zajištěn plynulý příchod do 
školy bez nutnosti přecházení vozovky.

Mnozí z Vás se stále ptají na dění kolem bývalé pískovny na ulici Lípová. Vadí Vám 
zejména velký provoz nákladních vozidel, hluk a znečištění. musím říci, že tzv. „sta-
rá pískovna“ je v soukromém vlastnictví a pozemky jsou územním plánem určeny 
jako plochy obytné smíšené s hlavním využitím pro zástavbu rodinnými domy. Tyto 
pozemky byly původně v majetku obce Ludgeřovice, rozhodnutím Zastupitelstva obce 
Ludgeřovice dne 17. 8. 1995 však byly prodány soukromému subjektu za cenu 308 
968,– Kč jako ostatní půda neplodná. Následně byly tyto pozemky zařazeny rozhod-
nutím Zastupitelstva obce Ludgeřovice dne 27. 3. 1996 do územního plánu jako plochy 
obytné smíšené s hlavním využitím pro zástavbu rodinnými domy, čímž byly pochopi-
telně také značně zhodnoceny. Obec tak přišla o možnost nakládat s výše uvedenými 
pozemky dle vlastních úvah a možností. Osobně považuji tento krok tehdejšího za-
stupitelstva obce za strategicky chybný i vzhledem k dalším možnostem rozvoje obce 
v této lokalitě. V předchozích dvou letech jsem proto také jednal s vlastníky zmíněných 
pozemků o možnosti zpětného odkupu, ovšem vzhledem k požadavkům vlastníků na 
odkup v ceně znaleckého posudku ve výši 2 289 095,- Kč k dohodě nedošlo. Následně 
byly pozemky prodány současným majitelům, kteří postupují v souladu se schváleným 
územním plánem. Práce, které zde probíhají, spadají do režimu terénních úprav za 
účelem přípravy území pro budoucí výstavbu. tyto terénní úpravy prošly dle sdě-
lení Odboru stavební a silniční správní úřad Obecního úřadu Ludgeřovice schva-

Úvodní slovo
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lovacím procesem dle zákona č. 186/2006 Sb., o územním plánování a stavebním 
řádu („stavební zákon“) a byly povoleny opatřením čj. LUDG/07372/2016-Kon ze 
dne 30. 10. 2015.

Se současnými majiteli i společností SADOCH s.r.o., která realizuje samotné terén-
ní úpravy, jsem rovněž několikrát jednal. Opakovaně jsem také zastavil navážení zemin 
vzhledem k vysoké prašnosti a nedostatečnému úklidu komunikace, a to dokonce i ve 
spolupráci s hlídkou Policie ČR. S vedením společnosti je dohodnuto čištění komu-
nikace ulice Lípová i samotných automobilů vyjíždějících z bývalé pískovny tak, aby 
nedocházelo ke znečišťování inkriminované komunikace. Také jsem nařídil zastavení 
terénních úprav tzv. vibračním válcem, který způsoboval chvění a otřesy v přilehlých 
nemovitostech. Obec Ludgeřovice  se na výše uvedené stavební činnosti nijak nepodílí. 
Navážení zemin i postup prací jsou pravidelně kontrolovány zaměstnanci Obecního 
úřadu Ludgeřovice.

Po několika měsících relativního klidu se v naší obci opět začínají objevovat lidé, 
kteří obcházejí domy a nabízejí levný plyn nebo elektřinu. Dle sdělení spoluobčanů 
tentokrát údajně tvrdí, že pracují pro RWE. také jsme byli upozorněni na pohyb 
dalších lidí, kteří údajně nabízejí odvoz železa do sběru, několikrát však vstoupili 
bez vyzvání na zahrady a dokonce do domů, kde je již podezření na páchání trestné 
činnosti. Znovu Vás tedy všechny vyzývám k velké opatrnosti a pozornosti. V naší 
obci nikdo nemá co nabízet, platí zde zákaz podomního prodeje! Pokud se s takový-
mi lidmi setkáte, neprodleně proto kontaktujte zaměstnance obce nebo lépe přímo 
Policii ČR.

Mgr. Daniel Havlík
starosta obce

„Stará“ nebo „nová“ matematika? 
Aneb, jak na matematiku prof. Hejného!

Určitě ještě všichni máme v živé paměti svá školní léta, kde největší respekt a obavy 
v nás budila matematika. Někteří z nás s ní bojovali, jiní ji milovali, ale nakonec jsme 
se jí museli s větším či menším úspěchem prokousat. S odstupem času máme pocit, 
že jsme se s matematikou srovnali a že ji umíme. Jak by ne, vždyť už jsme „velcí“. Po 
létech přivedeme na svět děti, které se snažíme co nejlépe vychovat a předat jim své 
školní i životní zkušenosti. (Ty ale jsou, jak se již někteří jistě mohli přesvědčit, ne-
přenosné.) S radostí očekáváme první dny svých potomků ve školní třídě, těšíme se, 
že se s nimi budeme učit, že jim předvedeme, co umíme a tím výrazně posílíme svou 
autoritu. A teď nastane zvrat. Najednou naše dítě přijde ze školy a nechce, abychom 
mu s úkolem z matematiky pomáhali, nechce si nechat poradit, má zato, že my jeho 
úkolu nerozumíme. A vlastně má pravdu. Děti, které se učí matematiku Hejného 
metodou, jsou vedeny k tomu, že si samy musí se zadáním poradit a od rodičů nemají 
očekávat ani vyžadovat pomoc. Musí úkol zvládnout samy. A s tím se my, rodiče, těžce 
vypořádáváme.

Zanechme ale úvah a podívejme se na „starou“ a „novou“ matematiku očima učite-
le, který s nimi má letité zkušenosti. (Novou matematikou budu nazývat matematiku 
podle prof. Hejného.)
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Starou matematikou prošli všichni rodiče a všichni jí rozumí. Když rozevřou pra-
covní sešit, hned poznají, co mají dělat. Nepotřebují zvlášť přemýšlet nad příklady 
a nad slovními úlohami. U spousty úkolů doplňují jen výsledky, ale je i zde dostatek 
cvičení na numerické počítání. Pracovní sešit láká i pěknými ilustracemi.

V případě nové matematiky rodiče rozevřou pracovní sešit a mnohému, co vidí, ne-
rozumí. Připadá jim chaotický. Přemýšlení, logické uvažování, prostorové vnímání jim 
připadá těžké, časově náročnější. Naproti tomu prvňáčci se svými nezatíženými, ne-
popsanými hlavičkami vše chápou snadněji. Učí se hrou s řadou názorných pomůcek. 
Hodně záleží i na učiteli, jak novou matematiku vnitřně přijme. Příprava učitele na 
hodinu je daleko náročnější a musí mít i vybavení a pomůcky, které prof. Hejný dopo-
ručuje. Podle zkušeného učitele ale v této výukové technice chybí cvičení na numerické 
počítání, hlavně na nácvik násobilky.
Co tedy s tím?

Už na první třídní schůzce by měli být rodiče informováni, že matematice zpočátku 
asi nebudou rozumět. Mohou si s dětmi vyměnit role. Dítě učí rodiče, rodič naslou-
chá tomu, co se dítě ve škole naučilo. Je pak na rodiči, aby nezávisle na školním uči-
vu procvičoval nenásilnou formou s dítětem pamětné sčítání, odčítání a násobilku. Je 
také vhodné pozvat rodiče do vyučování nebo připravit ukázkovou hodinu matematiky 
i s dětmi.
Co říct na závěr?

Je otázkou, jak je postavena celá koncepce výuky matematiky podle prof. Hejného. 
Zda je zajištěna návaznost mezi mateřskou, základní a střední školou? Jak pečlivě se 
učitelé připravují na hodiny „nové“ matematiky? Co nastane v okamžiku, kdy je žák 
nemocen a potřebuje učivo dohnat? Je ještě mnoho dalších otázek, na které zatím není 
jednoduché odpovědět. Mnohé záleží na individuálním přístupu, na vstřícnosti a na 
komunikaci a spolupráci mezi učiteli a rodiči. V průběhu let se naše školství pokoušelo 
o mnoho reforem ve výuce matematiky a ne vždy měly dlouhé trvání. Tak věřme, že 
cesta výuky matematiky podle prof. Hejného nebude slepá!

Ing. Alena Janošová
místostarostka obce

KALEnDáŘ AKCí
03. 09. 2016 TFA mladého hasiče (Menšíkové louka)
 Firefighters Challenge 2016 (Menšíkové louka)
14. 09. 2016  Zasedání zastupitelstva obce (sál Obecního domu) 
17. 09. 2016 Svatováclavský hudební festival (kostel sv. Mikuláše)

07. – 08. 10. 2016 Volby do krajského zastupitelstva
21. 10. 2016 Divadlo Propadlo – představení (sál Obecního domu)
22. 10. 2016 Vítání občánků (obřadní síň Obecního úřadu Ludgeřovice)

Kultura



9 / 2016 LUDGEŘOVICKÝ ZPRAVODAJ

5

ZA FINANČNÍ PODPORY

On-line prodej vstupenek a seznam
předprodejních míst na

PRODEJ VSTUPENEK
V KANCELÁŘI SHF
Dr. Šmerala 6, Ostrava
vstupenky@shf.cz 

SLEVY A DALŠÍ 
VÝHODY PRO ČLENY 

KLUBU SHF

KUPTE  ČTYŘI 
VSTUPENKY 
A PÁTOU ZÍSKÁTE 
 ZDARMA www.shf.cz

Marek
Eben

RECITACE / VARHANY
PETR EBEN – JOB

17/09/2016
LUDGEŘOVICE

13. ROČNÍK MEZINÁRODNÍHO FESTIVALU

REKORDNÍCH 35 KONCERTŮ
01–28/09/2016

PŘEDPRODEJ TAKÉ 

V OBECNÍ KNIHOVNĚ LUDGEŘOVICE

KONCERT SE KONÁ POD ZÁŠTITOU STAROSTY LUDGEŘOVICE MGR. DANIELA HAVLÍKA
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Letní slavnost na moštárně
30. července uspořádal 

spolek ludgeřovických za-
hrádkářů velmi příjemné 
letní posezení pod sluneč-
níky. Svépomocí si připra-
vili bohatý bufet, udili si 
klobásy, bavili se. Škoda, že 
dost členů spolku nemohlo 
přijít, byli pozváni na osla-
vu osmdesátin své člen-
ky, někteří šli na slavnost 
na Vrablovci. I tak vládla 
na moštárně spokojenost 
a dobrá nálada. Společnost 
se rozešla až za tmy.

AV.

Letní slavnost na Vrablovci
30. července, za krásného letního po-

časí, uspořádal Klub důchodců Vrablo-
vec letní slavnost. Přišli zejména místní 
občané, někteří členové ostatních vrab-
loveckých spolků a členové některých 
spolků z Ludgeřovic nebo z Hlučína. 
K poslechu i tanci hrála místní skupina 
ARENA, dobře fungoval svépomoc-
ný bufet, nálada byla výborná. Byla to 
správná letní slavnost, společnost se roz-
cházela, když se už stmívalo.

AV.

Letní kino na hřišti tJ Ludgeřovice
Tuto už tradiční každoroční srpnovou akci pořádá Klub turistů Ludgeřovice. Film pro-

mítá pojízdné letní kino Postřeh. Vždy přiláká hodně návštěvníků, kteří si zde užívají pří-
jemný zážitek jak z filmu, tak i z letního večera v přírodě, z nabídky občerstvení hospody 
manželů Kolenkových. Je to pro mnohé i vítaná příležitost pro setkání se známými, sousedy, 
spolužáky. Letos se konala 19. srpna. Počasí bylo hezké letní, večer příjemně teplý, takže ani 
svetry nebyly nezbytné. Promítala se známá Troškova komedie Slunce, seno, jahody. Diváků 

Spolky
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bylo hodně. Ti, kteří přišli se záměrem 
film sledovat pozorně, zaplnili tribunu, 
ti ostatní seděli u přiměřeně osvětlených 
venkovních stolů restaurace a sledování 
filmu kombinovali klábosením se spo-
lustolovníky, s jídlem a pitím. Všichni 
byli spokojeni. Ty na tribuně však vi-
dět nebylo, protože seděli v úplné tmě, 
takže je ani nešlo pořádně fotografovat. 
Pro všechny to byl příjemný večer, který 
si řada z nich prodloužila a na hřišti po 
skončení promítání ještě i několik hodin 
poseděla.

AV.

Rozmarné léto v podání hasičů
Letošní prázdninové měsíce dovedly členy jednotky k různým případům. Letošní léto bylo tímto 
způsobem více než neobvyklé.

Již tradičně jsme začali hmyzí sezónu a byli vysíláni k případům likvidace obtížného 
hmyzu. Také jsme pomohli odstranit část porostu u nového hřiště pod zdravotním středis-
kem. Čekala na nás jedna příjemná sobota, kdy se konala svatba člena jednotky. Zde hasiči 
novomanželům nachystali menší překvapení. Zároveň jim popřáli a stále přejeme vše dobré 
na společné cestě životem.

Špatnou cestou se vydal had, který dne 10. července zaskočil obyvatele jednoho domu 
na ul. Nad Mlýnem. V tamním skleníku byla našimi hasiči nakonec nalezena užovka. Byla 
polapena do transportního vaku a vypuštěna zpět do lesů nad Ludgeřovicemi.

Svérázný způsob, jak se zbavit včel, nalezl také pachatel, který o tři dny později vyhodil 
u panelového domu vedle hřiště včelí plástve. Vybral si k tomu zelený kontejner na směsný 
odpad. Jednotka tak musela ven znovu. Místo klasického odstranění hmyzího hnízda však 
zde plástve i se včelami rovnou z kontejneru odebrala.

Týdenní klid přerušil 19. července ohlášený požár kuchyně v obci, na ul. Hlučínské. Jed-
notka, ač byl všední den, vyjela v dopoledních hodinách oběma vozidly na místo události. 

Společně s jednotkou HZS Ostrava 
– Přívoz situaci zdárně vyřešili. Ho-
řela především digestoř. Škoda sice 
vznikla, ale hlavně, že se nikomu nic 
nestalo.

O čtyři dny později musela v pá-
tek večer vyjet celá jednotka. Na-
štěstí jen cvičně. Konalo se totiž 
pravidelné školení. Opět se podařilo 
zajistit výcvik s automobily. Naši 
hasiči tak cvičili základní postupy 
u dopravních nehod a nakonec auto-
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mobily zapálili. Mnohé dost 
překvapilo, že i při nepouži-
tí podpůrných podpalovačů, 
čistě jen od zahoření, auto 
vzplálo natolik, že do tří mi-
nut nebylo co zachraňovat.

Samozřejmě voda si nic 
nenechá líbit, takže aby za 
těmi ohni nezaostávala, vtrh-
la do Ludgeřovic menší lo-
kální smršť doprovázena deš-
těm. Stromy tentokrát držely 
pevně, ale voda zatopila celý venkovní prostor u čerpací stanice v Ludgeřovicích. Nasazena 
byla dvě čerpadla. Naše dobrovolné, i z řad HZS.

Další dva dny uplynuly, a hasiči vyjeli na rutinní hmyz, tentokrát na ul. Lesní.
Víkend okolo 30. července pak hasiči zakončili dalšími netypickými zásahy. Nejdříve 

ráno společně s profi hasiči lovili ze studny srnu. Událost se odehrála na ul. U Rybníků. Srna 
byla nezraněna vypuštěna zpět do lesů. Odpoledne v ten samý den pak jednotku aktivovali 
znovu. Tentokráte mířil náš malý Ford do ul. Budovatelské. Vyžádala si jej záchranná služ-
ba, aby naši hasiči dopomohli při snesení pacienta a naložení do sanitního vozidla.

Snad aby mi to nebylo líto, že jsem na dovolené propásl tolik výzev k výjezdu, se první 
den mého návratu přes Ludgeřovice prohnal další výkyv počasí. A tentokrát už to stromy 
nevydržely. Neděli tak jednotka strávila na Nové Hlučínské, kde strom zatarasil pravý jízdní 
pruh ve směru na Ostravu.

Pak přišlo na řadu další měsíční školení. Tentokrát to byla práce na vodě. Hasiči vy-
zkoušeli práci na divoké vodě, která může nastat např. při povodni. Dobře k tomuto účelu 
posloužil jez v Děhylově.

Hasiči tam trénovali záchranu tonoucího, ale i sebe sama při náhlém pádu do vody. Během 
výcviku přišlo hlášení o dalším hmyzu, tentokrát na ul. Hlučínské. Vyjela osádka Fordu.

V době psaní článku ještě půl měsíce srpna zbývá, ale snad si již léto své rozmary 
vybralo. Bojujeme ale také na poli teoretickém. Po podepsání kupní smlouvy začínáme 
dále pracovat na našem novém vozidle. Vítězem výběrového řízení se stala společnost 
THT z Poličky. Ke konci roku, půjde-li vše dle našich plánů, dostanou naši hasiči 
i s přispěním získané dotace zbrusu novou cisternu. Cesta k ní je však stále trnitá, 
neboť je třeba strávit hodiny a hodiny volného času nad přípravami takového projektu 
i fyzickou návštěvou v této f irmě. Odměna však bude více než slibná. Poprvé v historii 
budou obě vozidla místních hasičů unikátní, podle jejich představ a s ohledem na jejich 
výbavu a zásahy, které jim jejich „koníček“ přináší.

Ing. David Lange

Letní škola instruktorů
Výbor Sboru dobrovolných hasičů Ludgeřovice po dohodě se mnou a mými rodiči mně 

doporučil na Letní školu instruktorů, která se konala v Ústřední hasičské škole v Jánských 
Koupelích.
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A tak jsem 30. čer-
vence 2016 odjela do 
Jánských Koupelí, 
kde mě čekalo čtr-
náctidenní školení. 
Prvních pár dnů 
jsem si na vše zvyka-
la – program školy, 
pravidla, můj tým 
apod. Už od prvního 
dne mě každé ráno 
a dopoledne čekaly 
4 vyučovací hodiny 
na téma hasiččiny 
a práce v kolektivu 
mladých hasičů. Od-
poledne byl pro nás 
vždy připraven do-
plňující program, kdy jsme se buď učili jednotlivé disciplíny ze hry PLAMEN, nebo 
soutěžili v různých hrách.

Přibližně v polovině pobytu nás čekaly velké polní dny – přežití v přírodě. 3 dny 
jsme všichni bydleli v lese. Každé družstvo si muselo vytvořit vlastní tábořiště, kde 
jsme po celou dobu byli.

Po návratu zpět do školy jsme se ještě vydali  na stadion do Těškovic, kde jsme si 
všechny disciplíny vyzkoušeli na vlastní kůži.

Ve čtvrtek 11. srpna nás všechny čekala „maturitní zkouška“, ve které bylo vše, co jsme se 
za tu dobu naučili. Zkoušku jsem úspěšně zvládla a získala jsem titul instruktora mladých 
hasičů.

Na závěr nás čekal maturitní 
ples a hned po něm nás přesně 
o půlnoci čekalo skládání slav-
nostní přísahy. Všichni si školu 
velmi užili a já doufám, že mi vy-
jde plán a příští rok se na školu 
znovu sama přihlásím s cílem, že 
si odtamtud příště odvezu titul 
vedoucího mládeže.

Tímto článkem bych chtěla 
poděkovat výboru Sboru dobro-
volných hasičů Ludgeřovice za 
umožnění Letní školy instrukto-
rů a slibuji, že získané informace 
a dovednosti se budu snažit pře-
dávat mladým hasičům.

Barbora Bártová

Barbora Bártová – 1. řada, 2. zprava

Barbora Bártová – 2. řada, 1. zprava
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Zajímavosti
Průtrž mračen

26. července se v naší obci po 
horkém a parném letním dnu od-
poledne zatáhlo hrozivými mraky, 
v 18 hodin začala lokální bouřka 
s intenzivním lijákem, trvajícím 
jednu hodinu, za kterou spadlo při-
bližně 40 mm vody. Koryto potoka 
se zcela zaplnilo, naštěstí voda ko-
ryto neopustila. Byla to v letošním 
roce zatím nejvyšší hladina vody 
v potoku. Prudce tekoucí několik 
centimetrů vysoká vrstva vody na-
nesla na některé cesty nánosy bláta 
a štěrku, technické služby je druhý 
den musely odklízet. V několika domech zatekla voda to sklepů. Žádné větší škody průtrž 
nezpůsobila.

Vrba v ulici na návsi
Je to opravdu mohutný strom, ros-

te na okraji areálu hřiště TJ Ludgeřo-
vice, pod ním je orientační mapa, la-
vice a stůl cyklostezky. Místo je v celé 
obci známé pod označením „U vrby“. 
Je to například oblíbené místo schů-
zek začínajících puberťáků. Vrba 
je snad stoletá, měla opravdu tlusté 
a dlouhé, hodně do oblouku skloně-
né větve, které hrozily za silnějšího 
větru ulomením. Letos v červnu se 
jedna větev ulomila a spadla na dráty 
elektrického vedení. Naštěstí se nic 
vážného nestalo. Z preventivních 
důvodů bylo nezbytné všechny větve 
výrazně zkrátit.

První snímek je z 24. 1. 2016. Na 
druhém snímku z 24. 6. 2016 je vrba 
před zkracováním větví. Na pravé 
straně koruny je vidět část pahýlu 
po ulomené větvi. Na třetím snímku 
z 31. 7. 2016 je vrba po preventivním 
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ořezání. Vrba je velmi vitální strom, určitě se velmi rychle obalí novými výhony a začne se 
vytvářet nová koruna stromu. Výrazný orientační prvek v ulici Na Návsi bude zachován.

AV.

Letošní žně
Už řadu posledních let žně vždy proběhnou více méně jaksi nenápadně, potichu, rychle bez 

spousty brigádníků. Na polích prostě vládne současná výkonná technika. Už v podstatě si jen 
senioři pamatují na dobu, kdy se seklo ručně kosou, vázaly se snopky, stavěly se panáky, po 
našemu „kozly“, čekalo se několik dnů, než obilí v panácích proschne, pak se koňskými povozy 
sváželo k mlátičkám, kde se v oblacích prachu obilí vymlátilo, pytlovalo, vymlácená sláma 
svazovala do „mrvjanek“, vše znovu nakládalo na vozy, dovezlo domů a skládalo do stodoly. 
Mlátičky, to už byl velký pokrok, odpadlo zdlouhavé ruční mlácení cepy ve stodolách na zemi, 
které trvalo hodně dlouho a často se protáhlo do zimy. Všechno to byla spousta těžké manuál-
ní práce mnoha lidí. Když na žně padlo delší deštivé počasí, obilí na poli v panácích vyklíčilo, 
panáky se zelenaly, zrno bylo znehodnocené. Je dobře, že ona doba už je pryč.

Letošní žně byly sice deštěm narušeny několikrát, přesto už na konci prvního srpnového 
týdne byly před dokončením. Až na výjimky zůstaly u nás na polích jen ovsy, které dozrávají 
později. Vrcholilo odvážení balíků slámy, začalo se s podmítáním strnisek. Snímky jsou ze 
7. srpna 2016.

AV.
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Z obecní kroniky za r. 1972
Rok 1972 byl ve světě poznamenán tzv. „Mnichovským masakrem“ v září na olympi-

ádě, kdy osmičlenné palestinské teroristické komando zavraždilo v olympijské vesnici 
11 izraelských sportovců. Českoslovenští hokejisté se stali mistry světa na šampionátu 
konaném v Praze. V rámci tehdejší „normalizace“ byli souzeni a odsuzováni příslušníci 
opozice proti politice KSČ, 47 z nich bylo odsouzeno celkem na 118 let vězení.

Zde je šikmým písmem doslovný přepis zápisu v kronice obce Ludgeřovice za rok 
1972:

Celý pokrokový svět vzpomenul a oslavil 55. výročí VŘSR a 50. výročí vzniku prvního socia-
listického státu. Stejně tomu bylo i u nás. Závazky závodů, kolektivů i měst a obcí byly zaměřeny 
na počest tohoto výročí. Závazky to byly velmi hodnotné. Vždyť celoobecní závazek naší obce před-
stavoval hodnotu 2 550 000 Kčs, která je mnohem vyšší než hodnota závazků minulých let. Dáv-
ná touha lidí celého světa žít v míru se ještě nesplnila. Válka ve Vietnamu ještě neskončila, i když 
jednání o ukončení války spěla k závěru. Pracující všech zemí vyslovovali protesty proti obnovení 
bombardování VDR, žádali ukončení války v celé Indočíně.

Se zájmem jsme sledovali události u našich sousedů na západě – v NSR. Zde zvítězily zdravé 
síly. Byla parafována smlouva mezi NSR a Sovětským svazem a Polskem o normalizaci vztahů 
mezi těmito zeměmi. Ve volbách zvítězila v NSR Sociální demokracie.

Skončil první rok nového volebního období národních výborů, první rok plnění volebních pro-
gramů NF. Byl přehlídkou dobré práce orgánů NF, občanů a společenských organizací. Konec roku 
byl ve znamení příprav k oslavám 25. výročí únorových událostí.

Svou celoroční práci hodnotila VO KSČ na výroční členské schůzi dne 12. 3. 1972. Toto hod-
nocení proběhlo za dobré účasti členů strany, přestože složení organizace vykazuje vysoký věkový 
průměr, neboť mladší soudruzi jsou organizováni ve svých závodech a teprve po odchodu do dů-
chodu se stávají členy místní organizace. Rok stranické výchovy probíhal pravidelně a byl dobře 
navštěvován. K zlepšení kontaktů a k přenášení závazných úkolů na společenské organizace byli 
členové organizace pověřeni utvořením stranických skupin v těch společenských organizacích, kde 
se pro to vytvořily podmínky. Výbor stranické organizace se scházel pravidelně, členské schůze se 
konaly jednou za měsíc v budově MNV.

Ve složení MNV nedošlo od voleb v prosinci 1971 ke změnám. V srpnu 1972 zemřel po krátké 
nemoci nečekaně poslanec MNV a člen výboru VO KSČ s. Jan Lampa. V prosinci zemřel dlouholetý 
předseda MNV s. František Tománek. Funkci předsedy vykonával od r. 1949 – 1959. Zvýšila 
se celkově úroveň schůzové činnosti orgánů MNV. Všechny komise se scházely pravidelně jednou 
v měsíci. Počet komisí zůstal stejný a složení nedoznalo změn. Byly to komise plánovací a finanční, 
pro výstavbu, pro ochranu veřejného pořádku, školská a kulturní, pro zemědělství a obchod, sociál-
ně zdravotní, komise místního hospodářství. 

Komise plánovací a finanční pravidelným sledováním čerpání výdajů a příjmů MNV přispěla 
k tomu, že hospodaření MNV skončilo příznivým výsledkem. Komise pro výstavbu vydala v prů-
běhu roku 76 rozhodnutí o povolení drobné stavby. Zajišťovala rovněž pozemky pro stavebníky 
k novostavbám rodinných domků. Bylo povoleno 13 novostaveb a 11 přestaveb, kterými se získaly 
další bytové jednotky.

Zlepšila se úroveň jednání komise pro OVP. Přispěl k tomu jednak velmi dobrý přístup členů ko-
mise k projednávaným otázkám a výhodné složení komise. Mimo 24 oznámení přestupků z úseku 
ochrany veřejného pořádku zajistila preventivní prohlídky v domech.
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Kladem v práci školské a kulturní komise bylo především to, že úkoly úseku školství projedná-
vala za účasti zástupců škol a SRPŠ. Kontrolní činnost zaměřila na hospodaření školních jídelen 
a příspěvkových organizací – knihovny a Společenského klubu.

Nižší počet zasedání vykazuje komise pro obchod, i když úsek obchodu by vyžadoval pozornost. 
Stále není dořešena obchodní síť v naší obci a to nejen u potravinářského obchodu, ale i u ostatního 
sortimentu.

Komise sociálně zdravotní se zaměřila na podpory osob s nižším příjmem, především na osoby 
osamělé, které nemají zajištěnou péči ve stáří. Na tuto výpomoc poskytla příspěvky v celkové výši 
17 000 Kčs a to na nákup uhlí, ložního prádla a v krajním případě na nákup potravin. Byla 
obnovena činnost aktivu péče o děti. Tomuto aktivu byla svěřena péče o ty děti, které nemají za-
jištěnou řádnou výchovu, nebo jim byl určen trvalý dozor. Vedoucí aktivu byla poslankyně MNV 
s. Ondrušová Erika.

Činnost komise pro místní hospodářství byla zaměřena především na hospodaření Komunálních 
služeb a drobných provozoven. Ve své působnosti zajistila dokončení generální opravy domu čp. 
187 i s vnitřní úpravou prodejny Drogerie a skladu. Byly učiněny přípravy pro výstavbu sběrny 
surovin, která má být umístěna na pozemku u státní silnice pod kinem.

Dne 9. června 1972 byl v osadě Vrablovec občany zvolen nový občanský výbor. Je šestičlenný 
a předsedou byl zvolen s. Jaromír Bednařík, poslanec MNV. Schází se pravidelně a je dobrým po-
mocníkem orgánů MNV.

Rok 1972 je prvním rokem nového volebního období. Při sestavování plánu a rozpočtu vycházel 
MNV z úkolů volebního programu, schváleného na předvolebních schůzích. Rok 1972 byl úspěšný 
především proto, že se podařilo zajistit příjmy v plánované výši, zajistit dokončení všech pláno-
vaných akcí a zajistit přebytek hospodaření ve výši 154 590 Kčs. Plánované příjmy 1972 dosáhly 
výše 1 004 149 Kčs, celková výše plánovaných i neplánovaných příjmů však představuje v roce 
1972 částku 2 100 067 Kčs. Převážná část těchto finančních prostředků sloužila k chodu zaříze-
ní spravovaných NV. Zbývající byly věnovány zvelebovacím akcím. Největší akcí byla dostavba 
Společenského domu na Vrablovci. Opravdovým svátkem v této osadě bylo otevření budovy dne 
28. 12. 1972. Zúčastnili se ho téměř všichni občané. Všichni se dobře bavili a radovali z toho, že se 
jim podařila dobrá věc. Vždyť na stavbě se podíleli brigádnickou pomocí všichni. Proto je potřeba 
vyjmenovat příslušníky požární ochrany a z nich především Josefa Klapce, Rudolfa Pudicha, Ber-
narda Važíka a Rainharda Važíka, za MNV tajemníka NV Josefa Baránka.

Nejde o současný Společenský 
dům, ten vznikl mnohem později 
přestavbou hasičské zbrojnice. Jde 
o budovu současného „Hostince na 
Vrablovci“, ovšem v původní podobě 
před pozdější dostavbou. Zde je foto 
z roku 1972 (v kronice foto nebylo):

Dočkali jsme se rovněž toho, že mlá-
dež a především školní děti mohli vy-
užívat kluziště na stadionu TJ. Před 
příchodem zimy bylo předáno veřejnosti 
kluziště, které za finanční pomoci MNV 
a OV ČTO vybudovali členové TJ. 
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Hodnota akce činí 221 870 Kčs. Příkladem ostatním byli při výstavbě tohoto střediska Osvald 
Mušálek, předseda TJ Lukáš Reinhold, Helmut Bílý a další členové TJ. Do kabin na hřišti byl za-
veden vodovod, zavedena teplá voda do umýváren, postavena nová pokladna. Všechno za účinné 
pomoci členů TJ.

Do akce „Z“ bylo rovněž zahrnuto v roce 1972 ukončení vydláždění chodníků u Státního statku 
směrem k nové prodejně. Kanalizace byla prodloužena o dalších 850 bm. Nové očíslování hrobů 
na hřbitově přispělo nejen k lepší orientaci pozůstalých, ale slouží též k vyhotovení nové evidence 
hrobů na MNV. V mateřské škole I. byla opravena střecha budovy, v mateřské škole II. vybudová-
na nová žumpa. Větší úpravy byly provedeny ve škole na Vrablovci, kde byla opravena celá střecha 
budovy, budova omítnuta a vnitřní přestavbou byly získány nové prostory pro šatnu dětí. Bývalý 
sklad u budovy ZDŠ byl přestaven na dílny pro žáky školy. Střecha Společenského domu byla po-
kryta plechem. Úprava márnice vedle hřbitova byla prováděna z prostředků národního výboru. 
Obložením stěn a podlahy mramorem se zlepšilo celkové vnitřní uspořádání budovy. V osadě Vrab-
lovec byla namontována výbojková svítidla veřejného osvětlení v celém průtahu osady. Je nutno se 
zmínit též o tom, že pro cestující autobusem byla vybudována čekárna u finských domků a u domu 
čp. 307 si vybudovali občané nový můstek přes potok, který spojuje rodinné domky na návsi s hlavní 
silnicí. Zlepšení dopravy prospěla úprava místní komunikace na návsi. Byla zpevněna vozovka 
od státní silnice u pekárny „Budoucnost“ k domku Josefa Urbánka. Všechny tyto akce byly zařazeny 
do závazku na počest 55. výročí VŘSR, byly splněny ve lhůtách, které si MNV stanovil, a přispěly 
k dalšímu zvelebení obce.

Příznivě je možno hodnotit i výsledky dosažené podnikem Komunální služby. Aby podnik 
splnil své poslání a zajišťoval služby pro občany, zahájil provoz v autoopravně v Petřko-
vicích, vybudované v prostorách garáží autoopravny. Plánované výkony podnik překročil, 
dodržel i plán tržeb u obyvatel. Celkově dosáhnul výkonů ve výši 4 174 000 Kčs. Uvedení 
autodopravy do provozu si vyžádalo i vyšší náklady, což ovšem ovlivnilo i plánovaný zisk 
v podniku. Nesplnění zisku mělo dopad i na odvody do rozpočtu MNV. Podnik nesplnil plá-
novaný odvod důchodové daně o 110 000 Kčs. Mimo autoopravny nebyly služby v průběhu 
roku 1972 rozšířeny.

Jedinou provozovnou MNV je pekárna. Přebytek hospodaření ve výši 55 973 Kčs se stal pří-
jmem fondu rezerv a rozvoje a sloužil ke krytí výdajů pro zvelebovací akce. Celkové příjmy pro-
vozovny dosáhly výše 598 373 Kčs. O chléb a pečivo je mezi občany značný zájem a často nemohla 
provozovna uspokojit všechny zájemce. Pro chléb dojížděli občané i z Ostravy a okolí, neboť pekár-
na si získala dobré jméno.

V průběhu roku byl zaktivizován výbor NF. Do čela byl zvolen ředitel ZDŠ s. Jaromír Vondrů, 
který však koncem roku vážně onemocněl a tím utrpěla i celková činnost výboru národní fronty. 
Oživit tuto činnost se podařilo především proto, že pochopením společenských organizací byli do 
výboru navrženi zkušení funkcionáři. V činnosti samotných společenských organizací byly velké 
rozdíly. Kladně je nutno hodnotit zejména vyšší úroveň výročních členských schůzí a vyšší účast 
členů organizací na jednáních.

Svaz zahrádkářů pokračoval v úspěšné činnosti. Otevřel moštárnu postavenou ve vlastní režii 
za 4 000 Kčs finančních nákladů. Uplynulý rok nebyl pro zahrádkáře příznivý. Přestože bylo málo 
ovoce, vylisovali mošt z 800 kg ovoce od místních zahrádkářů. Přednášky pro pěstitele ovoce byly 
pořádány čtvrtletně a měly u členů dobrý ohlas. Organizace má již 170 členů.

Čsl. svaz žen získal do svých řad další členky a stále se rozrůstá. O kurzy šití a kurzy studené 
kuchyně pořádané touto organizací je stálý zájem. Též přednášky o rodinném právu, o občanském 
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zákoníku, lékařské přednášky a další, byly dobře navštěvovány nejen členkami svazu, ale i ostat-
ními ženami. V čele organizace byla s. Adolfa Fojtíková. 

Předsedou TJ byl opět zvolen s. Osvald Mušálek. Hokejisté TJ obsadili v I. A třídě velmi pěkné 
třetí místo, přestože svá utkání hráli mimo naši obec. Snad dojde k podstatnému zlepšení po do-
stavbě kluziště. Méně úspěšní byli fotbalisté. Po skončení jarní sezony skončili na posledním místě 
I. B třídy a sestoupili do okresního přeboru. Ani tam si z počátku nevedli úspěšně, a tak po skončení 
podzimní části soutěže obsadili 9. místo z 12 účastníků. Stolní tenisté hráli krajskou soutěž II. 
třídy. B družstvo se stalo v uplynulém roce okresním přeborníkem. Tento úspěch obou družstev je 
dílem dobrého kolektivu a dobrého vedení oddílu.

ZO Svazarmu oslavila 20. výročí založení organizace. Na slavnostní schůzi byli vyhodnoceni 
zakládající členové Svazarmu. Předseda ZO s. Erich Sobol obdržel vysoké vyznamenání ÚV Sva-
zarmu. V průběhu roku pokračovali ve výcviku branců a s úspěchem zorganizovali motocyklové 
a automobilové závody v okresním měřítku.

Požárníci v Ludgeřovicích i v osadě Vrablovec věnovali největší pozornost domovním protipo-
žárním prohlídkám v domech. V Ludgeřovicích nebyl zaznamenán požár. Na Vrablovci vyhořel 
koncem listopadu rodinný domek čp. 412, kde bydlela rodina Leo Kunze. Děti si udělaly ohníček ve 
stodole a následky byly pro rodinu tragické. Vyhořela stodola i rodinný domek. Rodina byla umístě-
na prozatímně ve schůzovací místnosti požární zbrojnice. Ludgeřovičtí požárníci upravili parčík 
u lípové cesty, kde poprvé uspořádali noční slavnost. Vrablovečtí se zejména zasloužili o výstavbu 
společenského domu v osadě.

Obě skupiny ČČK v Ludgeřovicích a na Vrablovci pokračovaly v úspěšném náboru dárců krve. 
Získali 107 bezplatných dárců, z toho 4 členové socialistického svazu mládeže. Pro své členy pořá-
dali zájezdy na památná místa u nás i do NDR.

V organizaci SSM došlo ke změně ve vedení. Předsedou organizace se stal Karel Peřich, 
studující průmyslové školy. Ostatní členové výboru zůstali. Měli stíženou činnost tím, že ne-
měli samostatnou klubovnu a své akce zajišťovali ve schůzovací místnosti požární zbrojnice. 
Mimo kulturních akcí pomáhali brigádnicky při zvelebovacích pracích a při zajišťování ve-
řejných akcí.

Svaz chovatelů drobného hospodářského zvířectva pořádal dne 16. 12. výstavu drůbeže, krá-
líků a holubů v sále Společenského domu. Vystavovali zde nejen místní chovatelé, ale také občané 
z okolních organizací. Výstava byla hojně navštívena a měla mezi občany dobrý ohlas.

Svaz invalidů sdružuje především občany se sníženou pracovní schopností. Z toho důvodu vy-
kazuje nižší účast svých členů na veřejných akcích jako ostatní organizace. Též ostatní činnost 
organizace značně ochabla a není taková, na jakou jsme bývali zvyklí v minulých letech.

Státní statek hospodařil ještě jako samostatná jednotka. Od 1. 1. 1973 došlo k utvoření větších 
celků a hospodaření našeho statku bylo sloučeno s Markvartovicemi. Tento celek byl pak přidělen 
k statku Hať, kde bylo utvořeno větší hospodářské středisko. Na statku dosáhli tyto ha výnosy: 
u pšenice 36 q/ha, u ječmene 24 q/ha, u brambor 180 q/ha.

Mimo Huberta Porubu soukromého zemědělce s výměrou 19 ha půdy, hospodařili drobní země-
dělci jen na těch pozemcích, které se nedaly sloučit do honů a nedaly se obdělávat vyšší mechanizací. 
Podle stavu k 1. 7. 1972 chovali tito zemědělci: 3 729 ks drůbeže, 447 ks hus, 53 koz, 51 ovcí, 104 
prasat, 30 krav a 3 koně.

Všechny kulturní a společenské akce roku 1972 byly zahrnuty do jednotného plánu kultury zpra-
covaného Společenským klubem. Společenské organizace vzpomenuly 24. výročí únorového vítěz-
ství na svých členských schůzích. Celoobecní oslavy se konaly v místním kině. Hlavní oslavy MDŽ 
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zajišťoval Čsl. svaz žen. Konaly se v hostinci u pošty. Některé organizace jako ČČK a TJ uspořá-
daly tyto oslavy pro své členy samostatně.

Manifestace k oslavě svátku práce 1. máje se vydařila. Byla zaznamenána nejvyšší účast 
posledních let. Více než 3 500 účastníků naší obce, sousedních Markvartovic a Petřkovic mani-
festovalo na hřišti TJ. Již v předvečer 1. máje se sešlo přes tisíc občanů a dětí na lampionovém 
průvodu, který prošel obcí a byl ukončen zapálením vatry na hřišti. Oslavy osvobození obce 
jsou spojovány s oslavou Dne vítězství. Konaly se za účasti zástupců všech společenských or-
ganizací v sále Společenského domu 8. května. Ke dni dětí uspořádaly společně všechny školy 
sportovní odpoledne. Ani nepříznivé počasí nepokazilo dobře organizovanou akci. Vystoupení 
dětí se občanům líbilo.

Přednášky s různými náměty pořádaly společenské organizace v průběhu celého roku. Zahrád-
káři pro zájemce o pěstování zeleniny a ovocných stromů, ČČK zdravotnické přednášky apod. 
Dny tradiční plesové sezony nestačí pro všechny organizace. Z toho využily některé organizace 
i netradičních pátků k pořádání plesů. Z tradičních tanečních zábav byly nejvíce navštíveny – 
šmigrustová zábava, předmájová veselice, krmášová a štěpánská zábava. Všechny tyto akce byly 
koordinovány školskou a kulturní komisí ve spolupráci se Společenským klubem, který má ve správě 
sál Společenského domu, kde se pořádají všechny kulturní a celoobecní akce.

Počet výpůjček v místní knihovně se opět zvýšil a vzrostl na 18 325 ks. Též počet čtenářů vzrostl 
na 373. Pomohly k tomu besedy a soutěže, které ředitelka knihovny pořádala ve školách, ale též 
výstavky knih pořádané u celoobecních akcí. Nevšední zájem byl o výpůjčky časopisů.

Opětný pokles návštěvníků v kině je způsoben především nevhodným prostředím kina. Neby-
ly splněny plánované tržby, ani počet návštěvníků nebyl dodržen. Důvodem nízké návštěvnosti 
v kině je i nevhodné zařazování filmů a také, že atraktivní filmy shlédli diváci před uvedením 
filmů do našeho kina v blízké Ostravě. Kino bylo zapojeno do soutěže kin v severomoravském 
kraji v rámci měsíce čsl. sovětského přátelství k zvýšení návštěvnosti na filmy sovětské produkce. 
Umístění kina bylo naprosto jiné. Oproti roku 1971 se zvýšil počet návštěvníků na sovětské filmy 
o 1 000 diváků.

Zdravotnické služby zajišťoval obvodní lékař Dr. Gill a jednou týdně poradna pro děti umístě-
ná ve farní budově. Ostatní zdravotnické služby zajišťovala střediska v Hlučíně a v Petřkovicích. 
Na jaře v únoru a lednu se projevilo ve větším měřítku chřipkové onemocnění, které vyřadilo 
z práce vysoký počet pracujících na dobu nejméně jednoho týdne.

Počet obyvatel stále klesá. Mladí lidé z obce odcházejí, protože je jim dána možnost získání bytů 
v sídlištích v Hlučíně, Ostravě, Porubě a dalších sídlištích. V průběhu roku se narodilo 63 dětí, na 
hřbitově bylo pochováno 122 zemřelých. Občanský sňatek uzavřelo v matričním obvodě 52 novo-
manželů. Vítání dětí se uskutečnilo dvakrát.

Zima byla mírná, trvala však dlouho a na jaro jsme museli čekat až do dubna. Léto bylo prů-
měrné, bylo zaznamenáno více srážek než jiná léta. Pěknější bývají již po několik let podzimy. 
Bylo tomu tak i v minulém roce. Teploty v průběhu roku nepřekročily normál.

Údaje roku 1972 jsou příznivé, výsledky zvelebování obce ukazují dobrou práci orgánů národ-
ního výboru, potěšitelná je i dobrá činnost společenských organizací. V tomto duchu jsem se snažil 
zachytit údaje uplynulého roku.

V Ludgeřovicích 15. 3. 1973
 Baránek Josef, kronikář

AV.
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Jubilanti – srpen 2016 
Marie Plačková 92 let 
Erich Sobol 90 let 
Marie Lokajová 80 let
Helmut Tkaczik 80 let
Anna Bařinová 80 let
Bernard Kozub 80 let
Josef Važík 80 let
Alžběta Lasotová 80 let
Ružena Baránková 80 let

Všem jubilantům srdečně blahopřejeme!

Setkání osmdesátníků
Senioři z Ludgeřovic, 

Markvartovic a Petřkovic, 
narození v roce 1936, se ke 
společné oslavě svého jubilea 
sešli v chrámu sv. Mikuláše 
na děkovné mši svaté. Přišli 
především ti, kteří chodili 
do „měšťanky“ v Ludgeřo-
vicích nebo v Petřkovicích, 
přišlo i několik, kteří se na-
rodili a do školy chodili jinde 
a v současnosti bydlí u nás. 

Po mši se konalo tradiční 
fotografování, sešlo se jich 
k němu 23, z toho 12 mužů 
a 11 žen. Na společnou fo-
tografii jsem „domontoval“ 
pana Tače, který pro povin-
nosti údržbáře kostela foto-
grafování nestihnul. Na dru-
hém snímku jsou spolužáci 
z jedné ludgeřovické třídy, na 
třetím tato třída v posledním 
ročníku jejich povinné školní 
docházky v roce 1951.

Informace a oznámení
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AV.

Kamenná svatba manželů Vilkusových
Manželství Gustava a Lucie Vilkusových 

trvá už neuvěřitelných 65 let. Oba již před ně-
kolika lety překročili osmdesátku, stále jsou ale 
na svůj věk šikovní. Pan Gustav ještě pravidelně 
navštěvuje nedělní mše svaté v našem kostele, 
nevynechá své procházky, ať je zima nebo léto, 
ať svítí sluníčko nebo prší, a také se stará o své 
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slepice a zahrádku. Jeho manželka Lucie není fyzicky tak zdatná, ale pořád je sobě-
stačná a hlavně, pořád má své koníčky, čtení, pletení a vášnivě ráda luští sudoku. Oba 
sledují každodenně zprávy z domova i ze světa, jak v rádiu, tak v televizi. Mají spoustu 
svých oblíbených pořadů, které dlouhodobě a zaujatě sledují.

Ve čtvrtek 18. srpna 2016 toto významné jubileum doma oslavili společně s rodi-
nou.

Manželé Vilkusovi vychovali společně tři děti, dceru a dva syny, mají dvě vnučky, 
vnuka a dvě pravnoučátka.

Přejeme jim hodně štěstí, pevné zdraví a ještě mnoho krásných společně prožitých 
let.

Vítání občánků      

Vážení rodiče,

v sobotu 22. října 2016 se uskuteční vítání dětí. 

Přihlásit se můžete, pokud se Vaše dítě narodilo bě-
hem posledního roku a od narození má stále trvalý po-
byt v Ludgeřovicích. Stačí, když se jeden z rodičů do-
staví se svým občanským průkazem a rodným listem 
dítěte na Obecní úřad v Ludgeřovicích do kanceláře č. 10 
v 1. poschodí. 

Uzávěrka přihlášek na podzimní vítání je ve středu 10. října 2016.

Základní organizace Českého svazu zahrádkářů Ludgeřovice 

ZZAAHHÁÁJJEENNÍÍ  PPRROOVVOOZZUU  
MMOOŠŠTTÁÁRRNNYY  

OOzznnaammuujjeemmee  vvššeemm  oobbččaannůůmm,,  žžee  nnaaššee  mmooššttáárrnnaa  
vv  uulliiccii  UU  SSttaattkkuu  zzaahháájjíí  lleettooššnníí  sseezzóónnnníí  pprroovvoozz  oodd  

2200..  ssrrppnnaa  22001166    

 
Moštovat se bude vždy v sobotu 
v době od 13 do 15 hodin, podle 
potřeby i déle. 
Všechny zájemce srdečně zveme 
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Informace cestujícím – zastávky „ na znamení“
S poprázdninovou změnou jízdních řádů s platností od 28. 8. 2016 souvisí i změny v reži-

mu zastavování vozidel integrovaného dopravního systému ODIS v Ostravě a okolí. S ohle-
dem na snahu o zvyšování komfortu cestujících, snižování provozních nákladů a zvyšování 
plynulosti dopravy, bude od výše uvedeného data rozšířen počet zastávek „na znamení“. 
Toto se projeví i u některých zastávek na trase linek č. 56, 67, 68 a 293, ale mimo obec 
Ludgeřovice.

Princip fungování zastávek „na znamení“ se nemění, tedy vozidlo zastaví na zastáv-
ce, pokud se v jejím prostoru viditelně nachází alespoň jedna osoba, nebo již na zastáv-
ce stojí jiné vozidlo. V případě vystupování z vozidla musí cestující včas před zastáv-
kou „na znamení“ signalizovat řidiči vozidla přání zastavit vozidlo stisknutím tlačítka 
„Znamení k řidiči“ nebo jedním dlouhým stisknutím tlačítka „Stop“ nebo stisknutím 
„Předvolby otevírání dveří“.

Bojujeme proti invazivním druhům rostlin
V obcích na Hlučínsku a v přilehlém území polských gmin se kromě přirozeně ros-

toucích a lidmi záměrně vysázených rostlin vyskytují také rostliny, které označujeme jako 
invazivní. Toto označení dostaly, jelikož velmi rychle obsazují nová území, čímž vytlačují 
původní druhy a mohou také pozměňovat poměry živin v půdě. Navíc zhoršují přístupnost 
pozemků a zvyšují náklady na údržbu krajiny. Některé z nich jsou navíc velmi škodlivé lid-
skému zdraví. V našem území jde zejména o bolševník a křídlatku. Jelikož je včasná reakce 
(prevence a rychlá likvidace na malé ploše) podstatně levnější než řešení následků masové 
invaze, rozhodlo se Sdružení obcí Hlučínska zrealizovat společný česko-polský projekt, je-
hož cílem je zmapovat místa výskytu bolševníku a křídlatky, informovat veřejnost o jejich 
škodlivosti, jak se zachovat při jejich nálezu apod. V rámci projektu budou obcím a měs-
tům poskytnuty návody, jak proti těmto rostlinám bojovat, budou informováni o legislativní 
a dotační podpoře. V neposlední řadě budou provedeny na našem území ukázky likvidace 
porostů křídlatky a bolševníku a zároveň si necháme poradit od těch, kdo již mají s likvidací 
zkušenosti. Naše poznatky nám pomohou v budoucnu při vyčištění zmapovaných ploch od 
porostů těchto invazivních rostlin.

Z tohoto důvodu připojujeme popisy obou invazivních rostlin a žádáme občany, aby 
nám podávali informace o jejich výskytu v oblasti Hlučínska a gmin Kietrz, Krzanowice,  
Krzyżanowice a Pietrowice Wielkie. Také proto jsme zřídili e-mail: invazivni-druhy@cen-
trum.cz.

 
Bolševník velkolepý (Heracleum mantegazzianum)
Jak jej poznáme?

Bolševník je dvouletá až vytrvalá rostlina, dorůstá výšky až 5 m. Původně byl bolšev-
ník součástí vysokobylinné vegetace pod hranicí lesa mezi nadmořskými výškami 1 500 
a 1 850 m v oblasti Západního Kavkazu.

Semenáčky bolševníku vzcházejí velmi brzy na jaře, v prvních letech po vyklíčení vytváří 
přízemní listovou růžici a v tomto stadiu většinou přetrvává 3 až 5 let, v nepříznivých pod-
mínkách i 12 let.
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V prvním roce klíčí ze semene zpra-
vidla již v půli února (někdy i dříve), 
vytváří pouze listy a shromažďuje zá-
soby v mohutném kořeni. V druhém až 
pátém roce (ale možná i později) pak 
vytvoří listovou růžici a vyžene mo-
hutnou květní lodyhu s květenstvím. 
Lodyha je dutá, brázditě žebernatá, 
narůžověle až fialově skvrnitá, může 
mít průměr až 10 cm. Listy jsou veli-
ké, řapíkaté, zvláště přízemní, dosahu-
jí nejčastěji délky 50 – 150 cm. Řapíky 
jsou oblé bez zřetelného žlábku.

Kromě bolševníku velkolepého ros-
te v Česku ještě bolševník obecný (He-
racleum sphondylium), který se svému 
příbuznému trochu podobá. Není vy-
loučeno, že se v místech společného 
výskytu oba druhy kříží. V některých 
evropských zemích dochází k invazi 
dalších tzv. „obřích bolševníků“ po-
dobného vzhledu a vlastností, konkrét-
ně jde o druhy bolševník Sosnowské-
ho (Heracleum sosnowskyi).

Proč je nebezpečný? Čím nám škodí?
Je silnou invazivní rostlinou, osidluje téměř veškerá stanoviště, nejvíce se šíří podél cest 

a vodních toků. Obvykle nejdřív ovládne ruderální stanoviště, pak se začne šířit i na vlhká 
a na živiny bohatá stanoviště v okolí, odkud postupně vytlačí konkurenčně silné byliny. 
Daří se mu to zejména proto, že jeho semena vyklíčí velmi brzy na jaře, rychle přerostou 
většinu rostlin a vytvoří zákryv. Časem se vytvoří souvislý porost, který zcela znemožní růst 
ostatních rostlin. Přirozené šíření zajišťují semena roznášená větrem a tekoucí vodou, dále 
semena zachycená na dobytku či pneumatikách.

Bolševník však znamená také velké nebezpečí pro zdraví člověka. Lodyhy a listy 
obsahují fototoxické furanokumariny, jež ve tmě jen dráždí kůži, na denním světle 
(UV záření) však způsobují těžké poleptání a puchýře (popáleniny 3. stupně). Prvot-
ní kontakt s rostlinou a jejími šťávami je bezbolestný, fototoxické reakce se aktivují 
obvykle po 15 minutách osvětlení. Zánětlivá zranění se objevují po cca 24 hodinách, 
jejich rozsah je závislý na množství šťáv, kterými byl člověk potřísněn, délkou jejich 
působení a obranyschopnosti poškozeného, jsou velmi bolestivá a velmi těžce se hojí. 
Jejich pozůstatky (pigmentace a jizvy) zůstávají patrné přinejmenším celé měsíce, ně-
kdy se objevují dlouhodobější následky v podobě vyšší citlivosti poraněných míst na 
UV záření nebo vyrážek (až několik let). Dlouhodobým následkem mohou být občasné 
vyrážky (často iniciované slunečním zářením). U obzvlášť citlivých jedinců mohou už 

Heracleum sosnowskyi
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samotné výpary z většího množství pokosených rostlin vyvolat pálení v krku, závratě, 
nevolnost a slzení, v některých případech může dojít i k úmrtí.

Co dělat při kontaktu a napadení?
Nejjednodušší je vyhýbat se kontaktu s touto rostlinou a upozornit na její výskyt příslušný 

obecní úřad. Při likvidaci je nutné se vybavit vhodným ochranným oděvem, brýlemi a také 
respirátorem.

Je velice důležité v oblastech výskytu bolševníku varovat děti (dutá lodyha je lákavá a vy-
bízí k hrám – foukačky, dalekohledy) a zamezit jejich kontaktu s rostlinou. Rostliny je 
možno částečně likvidovat mechanicky, vyrytím, ale nejúčinnější je chemický postřik směsí 
herbicidů. Tuto likvidaci je potřeba svěřit odborné firmě.

Místa potřísněná šťávou je třeba okamžitě omýt silným dlouhotrvajícím proudem vody 
a po opláchnutí zabránit přístupu světla zakrytím. Při poleptání, popř. když se dostaví dru-
hotné příznaky (bolesti hlavy, třes, závratě, pálení očí), je nezbytné opustit zasažený prostor 
a urychleně vyhledat lékaře.

Křídlatka japonská (Reynoutria japonica), křídlatka sachalinská (Reynoutria 
sachalinensis), křídlatka česká (Reynoutria x bohemica)

Jak ji poznáme?
Křídlatka je vytrvalá rostli-

na s výrazně článkovitými dutými, 
dužnatými, křehkými stonky vy-
růstajícími z bohatě rozvětvených, 
silných a dlouhých podzemních 
oddenků. Její domovinou je severo-
východ Asie ( Japonsko, Čína, Ta-
jwan a Korejský poloostrov), kde 
obývá vlhčí údolí a horské svahy, 
vzácněji roste i na okrajích horských 
políček ve vyšších nadmořských výš-
kách až do 2 600 m n. m., většinou 
na chudé půdě. Do Evropy byla do-
vezena v první půli 19. století.

Stonky, které vyrůstají již v březnu 
nebo dubnu, dorůstají do výše obvyk-
le 1,5 až 2 metrů, jsou přímé a v horní 
části rozvětvené. V mládí jsou zelené 
s červenavým nádechem a později 
zůstávají tmavě kropenaté. Listy jsou 
lysé  s poměrně krátkými načervena-
lými řapíky dlouhými 1,5 až 3 cm, 
vyrůstají na stoncích střídavě. Jsou 
holé, tuhé až kožovité, s vyniklou žil-
natinou, jsou oboustranně zelené až Reynoutria japonica
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světle zelené, mladé listy 
mají okraje stočené. Je to 
rostlina dvoudomá, mno-
hokvěté lichoklasy dlou-
hé 5 až 10 cm vyrůstající 
z paždí listů jsou sestaveny 
do lat, které jsou delší než 
řapík listu. Pravidelné pě-
tičetné květy mají neroz-
lišená okvětí s bělavými, 
vzácněji nažloutlými nebo 
narůžovělými okvětními 
lístky, samičí květy mají 
lísky neopadavé. Plody jsou 
lesklé trojhranné naž-
ky dlouhé 3 až 4 mm zbar-
vené černohnědě až černě, 
mají křidélka po neopada-
vém okvětí.

Proč je nebezpečná? Čím nám škodí?
Jedná se o jednu z nejúpornějších invazivních rostlin. Na svém stanovišti se díky hlu-

boce kořenícím oddenkům rychle rozšiřuje a zcela vytlačuje původní rostlinstvo a mění 
nepříznivě i podmínky pro život většiny zde žijících živočichů. Rozmnožuje se pře-
vážně vegetativně pomocí odlomených oddenků, které bývají zanášeny při povodních 
s odplavenou zeminou na zcela nová místa. I drobné kousky oddenku většinou vyklí-
čí a během několika let takto nově získaný prostor zcela zarostou. Kvůli krátké době 
vegetace u nás semena málokdy dozrávají. Její kořeny a listový opad navíc produkují 
látky s alelopatickým účinkem, tj. znemožňují růst jiných rostlin. Často takto zaberou 
pásy na březích řek, rozšiřují se také na náspech cest a na bývalých skládkách, kam 
byly zavlečeny při rekultivacích. O jejich rozšíření se postarali také včelaři, kteří tuto 
medonosnou rostlinu záměrně vysazovali.

U nás byla poprvé zaznamenána ve volné přírodě v roce 1892. Vyskytuje se hojně po 
celém území ČR, nejvíce v blízkosti vodních toků a lidských sídel, většinou na vlhkých 
substrátech s kyselou reakcí. 

Křížením křídlatky japonské s křídlatkou sachalinskou vznikl hybridní druh kříd-
latka česká (Reynoutria × bohemica), která je obzvláště rozpínavá a proti mechanické 
i chemické likvidaci nejodolnější. Rozmnožuje se výhradně vegetativně a na stano-
vištích, kde se vyskytují také její rodiče, je vytlačuje. O neblahém významu křídlatky 
svědčí také fakt, že byla dokonce zahrnuta do seznamu „100 nejhorších invazních dru-
hů světa“.

Co dělat při kontaktu?
Křídlatka naštěstí na rozdíl od bolševníku nevylučuje zdraví škodlivé látky, její hus-

tý zapojený porost však velmi znepříjemňuje hospodaření a pohyb v krajině. Po naleze-

Reynoutria japonica
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ní porostu křídlatky uvědomte vlastníka pozemku a příslušný obecní úřad. Pokud roste 
křídlatka na vašem pozemku, využijte při její likvidaci příslušnou metodiku nebo se 
raději obraťte na odbornou firmu.

Text: Mgr. Radim Lokoč, Ph.D.
Foto: Mgr. Adrián Czernik

Služby našim občanům
Stále víc a více při-

bývá v naší vesnici ob-
čanů, kteří chtějí mít 
na svých zahrádkách 
a v okolí svého do-
mečku pořádek a pěk-
nou zeleň. Při různých 
prořezávkách stromů, 
thují nebo okrasných 
keřů se mnohdy na-
hromadí kopy odpad-
ní biomasy, kterou 
je potřeba odvézt na 
skládku. Pokud je jí 
málo a stačí se nalo-
žit na přívěsný vozík 
za auto nebo kolečka, 
dá se odvézt do při-
staveného kontejneru, 
který je k dispozici občanům za hřištěm TJ. V případě, že se jej nahromadí více, na-
bízíme občanům službu, která spočívá v přistavení kontejneru přímo k Vašemu domu 
či zahrádce. Tuto službu využívá stále více našich občanů z důvodů rychlosti svozu 
a ekonomickým podmínkám. Stačí si objednat kontejner u našich Technických služeb 
a my kontejner přistavíme ve smluvený čas. Kontejner se zelení odvážíme na skládku 
SOMA Markvartovice, kde se provede vážení a následný vážní lístek obdržíte spolu 
s fakturou za dopravu. Oba ceníky najdete na našich internetových stránkách. Na jeden 
přívěs, nosič, máme k dispozici pět kontejnerů, se kterými pravidelně odvážíme bioma-
su z hřiště TJ, základní a mateřské školy či místního hřbitova.

Další službu, kterou nabízíme občanům, je provádění mulčování přerostlé trávy na 
neudržovaných plochách jako jsou stavební parcely, pole, velké zahrady či různé po-
dobné pozemky, kde „obyčejný“ křovinořez již nestačí a sekání by bylo pracné a ná-
kladné. Tyto práce provádíme mulčovačem zapojeným za traktor. Cena za takovéto 
mulčování je 750,– Kč za mh.

Nyní je období vegetačního klidu a tak společně s touto službou nabízíme občanům 
také stříhání a prořezávku thují, živých plotů, okrasných keřů či stromů. Na požádání 
provedeme rovněž nakládku a celkový úklid tohoto zeleného odpadu.

Josef Balgar, TS Ludgeřovice
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Sport
23. ročník Hexagonál ve vzpírání 2016

6. srpna proběhl v Novém Hrozenkově u je-
zera Balaton už 23. ročník vzpěračského He-
xagonálu 2016. Své zastoupení zde už tradičně 
má i ludgeřovické vzpírání v kategorii juniorů 
do 17 let. Náš účastník Ondřej Tchurz skončil 
v soutěži výkony 90 kg v trhu a 102 kg v nadho-
zu na výborném 3. místě.

Za velmi nádherného slunečného počasí se 
představilo 50 vzpěračů a vzpěraček z Česka 
a Slovenska. Ceny předával bývalý poslanec 
Parlamentu ČR Ing. František Novosad.

Oldřich Tchurz

Vítězství ludgeřovických fotbalistů na domácím hřišti
První podzimní soutěžní fotbal se konal 20. srpna a mužstvo TJ Ludgeřovice se domácím 

divákům po dvou letech poprvé předvedlo po postupu do I. A třídy. Předešlé dva ročníky hráli 
v nižší I. B třídě, do které sestoupili v roce 2014. Bylo to už druhé utkání v novém ročníku. To 
prvé odehráli před týdnem s mužstvem TJ Tatran Štítina na jejich hřišti, kde vyhráli 4:2.

Mužstvo TJ Ludgeřovice nastoupilo k utkání prakticky ve stejném složení, v jakém na 
jaře skončili, většina má za sebou působení v domácích družstvech žáků a dorostu. Soupe-
řem bylo mužstvo TJ Sokol Štěpánkovice. Před zahájením utkání hráči i diváci minutou 
ticha uctili památku nedávno zesnulého bývalého dlouholetého hráče TJ Ludgeřovice pana 
Jindřicha Smolky, známého pod přezdívkou „Haja“.

Utkání se rozjelo s velkým nasazením hráčů obou mužstev, hrálo se tvrdě s řadou nedovo-
lených zákroků. Hra však byla z obou stran neurovnaná, přihrávky se moc nedařily. Po prvním 
poločase domácí vedli 1:0. Druhý poločas byl mnohem fotbalovější, zejména ze strany domácích, 
kteří nakonec vyhráli 4:1, když hosté snižovali až v 90. minutě. Diváci odcházeli spokojení. Po 
dvou zápasech tak má mužstvo TJ Ludgeřovice plný počet bodů, vstup do vyšší soutěže se jim 
daří, držme palce, ať jim to vydrží a ročník soutěže 2016 – 2017 bude pro ně úspěšný.

AV.
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nevšední zážitek z 20. srpna 2016 –  
soutěž „LITOVEL SPARTAN SPRINT“

Parta kluků z Ludgeřovic se 
přihlásila na soutěž do Litovle, 
a jelikož tam byli přihlášeni i 3 
naši hasiči (nakonec jeli jen 2), tak 
jsem se rozhodl, že je půjdu mo-
rálně podpořit. Na internetu jsem 
si zjistil, o jakou soutěž se jedná 
a tak jsem byl zvědavý, jak naši 
hasiči soutěž zvládnou. Tato sou-
těž není o umístění, ale o fyzické 
kondici jednotlivých účastníků. 
Každý, kdo závod absolvoval, dostal za odměnu medaili, tričko, energetický nápoj a banán.

Trasa Litovel Spartan Sprint je dlouhá asi 8 km s rafinovaně zakomponovanými umělými a pří-
rodními překážkami (minimálně 20). Soutěžící si užijí hodně vody a bahna. Pokud nepřekonají pře-

kážku, čeká je trest v podobě cviku 30 Burpees 
(angličáků) – bez rozdílů muži/ženy. Některé 
překážky nemají možnost trestných cviků, musí 
se jednoduše dokončit, např. nošení, tahání, 
zdvihání břemene. Není možné začít překážku 
rovnou trestným cvikem, aniž byste udělali ale-
spoň jeden pokus o její překonání.

Startovalo se po etapách s asi 30 minutovými 
odstupy po 250 soutěžících. Několik disciplín před 
cílem jsem čekal na naše hasiče. Chtěl jsem vědět, 

v jakém jsou stavu a kondici. Mohu říci, že již toho měli plné zuby a kecky a do cíle měli ještě daleko. Zá-
vod dokončili všichni účastníci z Ludgeřovic. Naši hasiči z ludgeřovické party skončili na 2. a 3. místě.

Všem, kteří se závodu zúčastnili, patří obdiv a uznání, protože dokázali překonat sami sebe. Byl 
to opravdu velice náročný závod.

Při této soutěži byla podobná soutěž i pro mládež a tak tam rodiče zapojili své děti. I ty si závod 
užily a byly k nerozeznání od svých otců.

Josef Pudich



Tištěná verze zpravodaje dále obsahuje inzeráty. 

A. Vjačka 
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